
SESJA XXXII 28 grudnia 2017r.

                                       Protokół                                        
z XXXI zwyczajnej sesji Rady Gminy Liniewo

odbytej w dniu 28 grudnia 2017r. w godz. od 9.00 do 11.50
w Świetlicy GOKSiR w Liniewie

Ad.1
Sesję otworzył i przywitał zebranych Przewodniczący Rady Gminy Pan Wiesław
Szarmach stwierdzając, że obrady są prawomocne, ponieważ w sesji uczestniczy
14 radnych.

Ponadto w sesji uczestniczyli sołtysi i zaproszeni goście.
(Listy obecności w załączeniu do protokołu)

Ad. 2
Przewodniczący  Rady  Gminy  Wiesław  Szarmach  zapytał  radnych  i  Wójta  czy
wnoszą uwagi do przedstawionego porządku obrad sesji

Wójt-  proszę o wprowadzenie projektu uchwały w sprawie wyboru metody ustalenia
opłaty za gospodarowanie odpadami komunalnymi i stawki tej opłaty.

Nikt nie zgłosił więcej uwag do proponowanego porządku obrad.

Przewodniczący  Rady  Gminy  Wiesław  Szarmach  zapytał  Radnych  kto  jest  za
wprowadzeniem projektu uchwały w sprawie wyboru metody ustalenia opłaty za
gospodarowanie odpadami komunalnymi i stawki tej opłaty.

Radni  15 głosami  ,,za”  przyjęli  do porządku obrad projekt  uchwały  w  sprawie
wyboru  metody  ustalenia  opłaty  za  gospodarowanie  odpadami komunalnymi  i
stawki tej opłaty.

Radni 15 głosami „za” przyjęli porządek sesji który brzmi następująco:

1. Otwarcie sesji i stwierdzenie prawomocności obrad.
2. Przyjęcie porządku dziennego.
3. Przyjęcie protokołu z poprzedniej sesji.
4. Sprawozdanie Wójta Gminy z podjętych działań w okresie międzysesyjnym.
5. Ocena działalności placówek kultury.
6. Interpelacje i wnioski radnych.
7. Przyjęcie Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Liniewo na lata 2018 – 2025:

a) stanowisko komisji Komunalnej i Budżetu,
b) stanowiska pozostałych komisji stałych Rady Gminy,
c) dyskusja,
d) odczytanie opinii Regionalnej Izby Obrachunkowej,
e) głosowanie.

8. Uchwalenie budżetu gminy na 2018 rok:
a) stanowisko komisji Komunalnej i Budżetu,
b) stanowiska pozostałych komisji stałych Rady Gminy,
c) dyskusja,
d) odczytanie opinii Regionalnej Izby Obrachunkowej,
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e) głosowanie.
9. Podjęcie uchwał w sprawach:  
a) uchwalenia gminnego programu profilaktyki i rozwiązywania problemów alko-

holowych na 2018 rok;
b) uchwalenia Gminnego Programu Przeciwdziałania Narkomanii w Gminie Liniewo

na 2018 rok;
c) przyjęcia planów pracy Rady Gminy Liniewo, Komisji Rewizyjnej i pozostałych

komisji stałych Rady Gminy Liniewo na 2018 rok;
d) rocznego planu potrzeb w zakresie wykonywania prac społecznie użytecznych w

2018 roku, w tym w ramach Programu Aktywizacja i Integracja oraz Programu
Specjalnego;

e) rozpatrzenia skargi na działalność Wójta Gminy Liniewo;
f) wyrażenia zgody na nieodpłatne nabycie nieruchomości w miejscowości Wysin;
g) wyrażenia zgody na nieodpłatne nabycie nieruchomości w miejscowości Wysin;
h) wyrażenia  zgody  na  nieodpłatne  nabycie  nieruchomości  w  miejscowości

Głodowo;
i) wyboru metody ustalenia opłaty za gospodarowanie odpadami komunalnymi i

stawki tej opłaty;
j) zmian w budżecie gminy;
k) zmiany uchwały w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Liniewo na

lata 2017 – 2023.
10. Odpowiedzi na interpelacje radnych.
11. Wolne głosy i wnioski.
12. Zakończenie sesji.

Ad.3
Przyjęcie protokołu z poprzedniej sesji. 

Radni  15  głosami  „za”  głosami  przyjęli  protokół  z  XXX  zwyczajnej  sesji  Rady
Gminy Liniewo z dnia 30 listopada 2017r.

Ad. 4 
Sprawozdanie Wójta Gminy z podjętych działań w okresie międzysesyjnym.

Spotkania: 

 Udział  w spotkaniu  zarządu Koła  Gospodyń Wiejskich  w Wysinie  –  zebranie  
zdawczo - odbiorcze,

 Udział w Dniu Seniora Strażaka w Wysinie,
 Udział  w  spotkaniu  urbanistycznym  odnośnie  przygotowania  planów  

miejscowych na Sobacz,
 Udział w spotkaniu opłatkowym seniorów z Liniewa i okolic w Bukowy Las,
 Udział w spotkaniu opłatkowym róż różańcowych gminy Liniewo,
 Udział w spotkaniu opłatkowym Klubu Seniora w Liniewie,
 Udział w spotkaniu z mieszkańcami Garczyna w sprawie uruchomienia fermy  

trzody chlewnej,
 Zorganizowanie narady - spotkania opłatkowego z sołtysami,
 Udział w spotkaniu odnośnie drogi koło Państwa Pałkowskich i Wensierskich,
 Udział w spotkaniu opłatkowym seniorów w Iłownicy,

Strona 2 z 26
  



SESJA XXXII 28 grudnia 2017r.

 Zorganizowanie  oraz  udział  w  trzecim  „Jarmarku  Bożonarodzeniowym  w  
Liniewie”,

 Zorganizowanie oraz udział w Konwencie Gminy Liniewo.

Działalność Gospodarcza, Ewidencja Ludności, Urząd Stanu Cywilnego,

6 – przedsiębiorców dokonało zmiany we wpisie działalności gospodarczej,  
4 – przedsiębiorców dokonało zawieszenia działalności gospodarczej,  
7- przedsiębiorca dokonał wznowienia działalności gospodarczej,  
2 – przedsiębiorców dokonało wykreślenia z ewidencji działalności gospodarczej,
3- przedsiębiorców dokonało wpisu do ewidencji działalności gospodarczej.

1 – para zawarła ślub cywilny,

Urodziło się 1 dziecko, zmarły 2 osoby,  dokonano 20 operacji meldunkowych, wydano
36 dowodów osobistych. 

40-lecie Pożycia Małżeńskiego obchodzili Państwo Wiesława i Włodzimierz Bielawscy z
Liniewa,  Marianna  i  Mieczysław  Derengowscy  z  Głodowa,  Elżbieta  i  Bogdan
Męczykowscy z Liniewa, 
50-  lecie  Pożycia  Małżeńskiego obchodzili  Państwo Bernadeta  i  Gerard Borkowscy z
Garczyna,  Teresa i Józef Moritz z Garczyna, 
60-lecie Pożycia Małżeńskiego obchodzili Państwo Teresa i Czesław Wołodzin z Sobącza

Zarządzenia : 

 Zarządzenie nr 85/2017 Wójta Gminy Liniewo z dnia 05 grudnia 2017r. w spra
wie  przyjęcia z użyczenia mienia od Samorządowego Zakładu Budżetowego w  
Orlu.

 Zarządzenie nr 86/2017 Wójta Gminy Liniewo z dnia 07 grudnia 2017r. w spra
wie zasad przydzielania pracownikom odzieży i obuwia roboczego oraz środków 
ochrony indywidualnej.

 Zarządzenie nr 87/2017 Wójta Gminy Liniewo z dnia 07 grudnia 2017r. w spra
wie przyjęcia do stosowania w Gminie Liniewo zasad rachunkowości dotyczącej 
realizacji operacji typu „Gospodarka wodno- ściekowa” w ramach pod działania 
„Wsparcie  inwestycji  związanych  z  tworzeniem,  ulepszeniem  lub  rozbudową  
wszystkich rodzajów małej infrastruktury, w tym inwestycji w energię odnawial
ną i w oszczędzanie energii” realizowanego na podstawie umowy o przyznanie  
pomocy Nr 00006-65150-UM1100001/17 z dnia 06.11.2017 roku zawartej  po
między Gminą Liniewo o Samorządem Województwa Pomorskiego.

 Zarządzenie nr 88/2017 Wójta Gminy Liniewo z dnia 11 grudnia 2017r. w spra
wie  powołania  Komisji  przetargowej  do  rozstrzygnięcia  przetargu  nr  
ZPGK/30/2017  na  „Odbiór,  transport  i  zagospodarowanie  odpadów  komunal
nych od właścicieli  nieruchomości zamieszkałych i niezamieszkałych z terenu  
Gminy Liniewo”.

 Zarządzenie nr 89/2017 Wójta Gminy Liniewo z dnia 11 grudnia 2017r. w spra
wie zmian w budżecie na 2017 rok.

 Zarządzenie nr 90/2017 Wójta Gminy Liniewo z dnia 19 grudnia 2017r. w spra
wie powołania komisji konkursowej w celu opiniowania ofert na realizację zadań 
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publicznych z zakresu pomocy społecznej.
 Zarządzenie nr 91/2017 Wójta Gminy Liniewo z dnia 22 grudnia 2017r. w spra

wie  zasad  powołania  Komisji  przetargowej  do  rozstrzygnięcia  przetargu  nr  
ZPGK/31/2017  na  „Odbiór,  transport  i  zagospodarowanie  odpadów  komunal
nych od właścicieli  nieruchomości zamieszkałych i niezamieszkałych z terenu  
Gminy Liniewo”.

Umorzenia :

W omawianym okresie na wniosek podatnika umorzono podatek rolny na kwotę 77,00
zł, podatek od nieruchomości na kwotę 570,00 zł.

Referat Gospodarki Komunalnej i Rozwoju: 

DROGI:

 Dokonanie odbioru drogi w Garczynie, 
 Naprawa dróg na terenie sołectw Iłownica Liniewo,
 Dostawa kruszywa na terenie sołectw Garczyn Milonki Liniewo, 
 Naprawa odwodnienia na Rogazach,
 Wykonanie odwodnienia w Głodowie, 
 Wykonanie utwardzenia drogi płytami Yomb w Głodowie, 
 Bieżące utrzymanie dróg,

WODOCIĄGI I KANALIZACJA: 

 Kontynuacja  prac  przy  budowie  wodociągowej  Orle  Garczyn,  przygotowanie  
inwestycji do dokonania odbioru, wykonanie badań prób, 

 Dokonanie rozruchu i odbioru przepompowni w Płachtach,
 Przeprowadzenie remontów malarskich w hydroforniach i  przepompowniach-  

Liniewo, Liniewskie Góry, Milonki, Chrósty Wysińskie,
 Rozpoczęcie prac przy wykonaniu projektu wymiany sieci wodociągowej w Dece 

(wymiana azbestu),
 Zakup materiałów do wykonania wymiany sieci wodociągowej w Dece,
 Zakup materiałów eksploatacyjnych do utrzymania sieci wodociągowej, 
 Zakup sprzętu na wyposażenie zakładu budżetowego w tym spawarki do stali  

nierdzewnej  niezbędnej  do  wykonywania  prac  remontowo  naprawczych  
oczyszczalni, 

 Zakup wodomierzy na dla zapewnienia rozliczenia z Polskimi Wodami,
 Bieżące usuwanie awarii,
 Wywóz osadów komunalnych oraz skratek,
 Wymiana wodomierzy.

POZOSTAŁE ZADANIA : 

 Dokonanie odbioru prac w budynku świetlicy wiejskiej w Lubieszynie,
 Rozliczenie dofinansowania związanego z budową PSZOK-u,
 Rozliczenie i odbiór zadania związanego z budową komina przy Urzędzie, 
 Przygotowanie  zgłoszeń  i  dokumentacji  na  wykonanie  modernizacji  dróg  
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gminnych planowanych do realizacji w roku 2018,
 Wykonanie bram w budynku warsztatu,
 Naprawa oświetlenia w budynku świetlicy w Lubieszynie,
 Wykonywanie prac remontowo naprawczych w ZOL Liniewo, 
 Zawarcie umowy na zakup energii elektrycznej na potrzeby obiektów gminnych,
 Przeprowadzenie kontroli p-poż budynku UG,
 Pomoc przy wymianie bram garażowych w strażnicy OSP Liniewo,
 Przeprowadzenie postępowania na dostawę energii elektrycznej w ramach grupy 

zakupowej,
 Zakończenie  prac  przy  wykonaniu  projektu  technicznego  sieci  wodociągowej  

Lubieszynie,
 Koordynacja  prac  przy  wykonaniu  projektu  technicznego  zagospodarowanie  

centrum wsi Liniewo – zagospodarowanie terenu PKP,
 Przygotowanie materiałów w zakresie inwestycji do gazetki gminnej,
 Udział  w  spotkaniu  z  przedstawicielem  SISMS-  aplikacja  informująca  

mieszkańców o zagrożeniach,
 Przygotowanie do realizacji rocznego sprawozdania z budowy przydomowych  

oczyszczalni ścieków,
 Udział w kontroli WFOŚiGW realizacji prac przy budowie oczyszczalni ścieków,
 Przeprowadzono  kontrolę  realizacji  umowy  na  odbiór  transport  i  

zagospodarowanie odpadów – kontrola firmy oraz kontrola mieszkańców,
 Realizacja  postępowań  na  zagospodarowanie,  odbiór  i  transport  odpadów  

komunalnych z terenu Gminy Liniewo.

Gminny Ośrodek Pomocy Społecznej: 

 Gminny  Ośrodek  Pomocy  Społecznej   w  Liniewie  w  ramach  Programu  
Operacyjnego  Pomoc  Żywnościowa  2014-2020  współfinansowanego
z Europejskiego  Funduszu Pomocy Najbardziej  Potrzebującym – Podprogram  
2017 r.  w grudniu 2017 r.  wydał osobom najbardziej potrzebującym z naszej  
gminy ok. 7,5 tony artykułów żywnościowych. Łącznie od października 2017 r.  
mieszkańcy  gminy  Liniewo  otrzymali  ponad  14,5  tony  żywności.  Szczególne  
podziękowania kierujemy do Pana Tadeusza Borkowskiego, który do tego celu  
udostępnia nam salę wiejską w Orlu.

 Od  listopada  2017  r.  GOPS  Liniewo  przyjmuje  wnioski  o  dożywianie  dzieci
w szkole na okres od stycznia do czerwca 2018 r.

 W  grudniu  2017  r.  odbyło  się  posiedzenie  Gminnego  Zespołu  
Interdyscyplinarnego ds. Przeciwdziałania Przemocy w Rodzinie. W posiedzeniu 
udział  wzięli:  przedstawiciele  służby  zdrowia,  policji,  oświaty,  pomocy  
społecznej,  Gminnej  Komisji  Rozwiązywania  Problemów  Alkoholowych  oraz  
kurator zawodowy.

 W  bieżącym  miesiącu  zostały  sporządzone  2  Niebieskie  Karty  dotyczące  
stosowania  przemocy  w  rodzinie.  W  związku  z  prowadzeniem  procedury  
niebieskiej karty odbyły się 2 posiedzenia grup roboczych. 
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Referat Rolnictwa i Gospodarki Nieruchomościami : 

Gospodarka Nieruchomościami : 

 W dniu 22.12.2017 r. odbył się przetarg na sprzedaż nieruchomości gminnej lokalowej
w miejscowości Liniewo przy ul. Starowiejskiej. Lokal wraz z gruntami przynależnymi
został sprzedany za kwotę 28.280,00 zł. 

Dzierżawy Nieruchomości :

Przygotowywane są dokumenty pod przetarg na dzierżawę gruntów rolnych w 2018 r. 

Plan miejscowy : 

Przedłożona  została  do  analizy  kolejna  wersja  planów  miejscowych  (przy
uwzględnieniu  wytycznych  Pomorskiego  Konserwatora  Zabytków)  dla  obszaru
Bukowego Pola. 

Gminny Ośrodek, Kultury, Sportu i Rekreacji : 

 W dniu 3grudnia 2017roku w niedzielę o godzinie 15:00 w sali GOK-u w Liniewie 
odbyło  się  „Spotkanie  Mikołajkowe”.  Organizatorami  spotkania  był,  Gminny  
Ośrodek Kultury , Sportu i Rekreacji w Liniewie. W oczekiwaniu na przyjście Św. 
Mikołaja  dzieci  brały  udział  w  licznych  konkursach   i  zabawach,  które  
poprowadziła firma imprezowa z Pruszcza Gdańskiego. Każde dziecko dostało  
drobny upominek od św. Mikołaja

  W  grudniu  odbyły  się  spotkania  opłatkowe  w  Wysinie,  Liniewie,  Iłownicy.  
Gdzie  seniorzy  z  naszej  Gminy  spędzili  miło  z  sobą  czas  i  złożyli  sobie  
świąteczne życzenia, także życzenia świąteczne składały sobie Panie z KGW i Róż 
Różańcowych,  sekcje wokalne z GOKSiR  uświetniły te spotkania.

 16 grudnia b.r odbył się III Jarmark Bożonarodzeniowy ,,Smaku i Tradycji”  w  
Gminie Liniewo. W tym roku Jarmark Bożonarodzeniowy po raz trzeci zagościł w 
przestrzeni Placu przy Urzędzie Gminy. W namiotach pojawiły się , świąteczne  
ozdoby z drewna, z kordonku, z różnych kolorowych, błyszczących materiałów, 
to wszystko zostało wykonane przez uczniów z naszych szkół oraz przez osoby 
niepełnosprawne z Środowiskowego Domu Pomocy z Lubieszyna. Na placu było 
można skosztować pysznych pierogów Pani Reginy, a także można było zakupić 
pierogi w różnych smakach przygotowanych przez Panią Urszulę Potrykus.
Na scenie mieliśmy okazję zobaczyć i usłyszeć artystów ze Szkoły Podstawowej z 
Głodowa oraz z Zespołu Oświatowego z Liniewa. Wystąpiły również dzieci i mło
dzież z sekcji wokalno - tanecznych i wokalnych działających przy GOKSiR. Poja
wił się również Św. Mikołaj,  który obdarowywał uczestników jarmarku słodko
ściami,  stworzyliśmy bajkowy klimat. Całą imprezę prowadził Pan Paweł Mysz
kier z Wysina. 
Podczas Imprezy nagrodzono uczestników konkursu na „Najładniejszy Stroik Bo
żonarodzeniowy”

           Jarmark dofinansowany został ze środków PGNiG Polskie Górnictwo Naftowe i 
Gazownictwo S.A
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 13 grudnia, trzy osobowa Komisja wyłoniła zwycięzców konkursu na najładniej
szy stroik Bożonarodzeniowy. Prace oceniane były przede wszystkim pod kątem 
samodzielnego wykonania i zgodności pracy z tematem konkursu.  

Ochotnicza Straż Pożarna :
                                                             
W   dniu 2  grudnia jednostka OSP Wysin  zorganizowała Dzień  Seniora dla strażaków
wszystkich jednostek. 
W dniu 23 grudnia wszystkie jednostki OSP naszej gminy walczyły z pożarem chlewni -
stodołą w miejscowości Liniewo.  
  
                    
Inne sprawy: 

 podziękowania dla wszystkich druhów strażaków oraz wszystkich mieszkańców 
Liniewa i nie tylko  za szczere i ofiarne ratowanie mienia oraz zdrowia ludzkiego 
w pożarze budynku  inwentarzowego (obory i chlewni) Państwa  Kreft - Megier z 
Liniewa,  który  miał  miejsce  w  dniu  poprzedzającym  Wigilię.  Jest  to  wielka  
tragedia dla tej rodziny, ale również dla całej naszej wspólnoty gminnej – gminnej
rolniczej rodziny.
W  tych  trudnych  chwilach,  które  niedawno  przeżyliśmy  okazało  się  jakich  
wspaniałych mieszkańców, rolników, strażaków, radnych i sołtysów mamy w tej 
gminie, którzy bez chwili namysłu po syrenie strażackiej oraz moich telefonach 
podjęli  szybkie  i  skuteczne  działania  ratowania  dobytku  tego  gospodarstwa  
rolnego.  Dziękuję  wam  bardzo  serdecznie  drodzy  Państwo  za  ten  akt  
solidarności,  dobrego serca  oraz  odpowiedzialności  funkcjonowania  w naszej  
wspólnocie samorządowej tej gminy. 
Na marginesie tylko mogę dopowiedzieć, że można być dumnym z tego że ma się 
takich wspaniałych, oddanych i szlachetnych ludzi w tej gminie.

 Dalsze podziękowania kieruję do Pana Prezesa Wojciecha Prądzińskiego oraz  
Pana  Komendanta  Wiesława  Szarmacha  oraz  wszystkich  Prezesów  
poszczególnych jednostek OSP Gminy Liniewo za właściwy nadzór i  koordynację 
ofiarnej akcji gaszenia pożaru na posesji Państwa Kreft – Megier. Dziękuję bardzo
szanowni  druhowie  i  niech  Święty  Florian  wynagrodzi  wam  te  zasługi  dla  
drugiego człowieka i jego majątku. Bóg zapłać.

 Ponadto  chciałbym  podziękować  wszystkim  naszym  jednostkom  OSP  Gminy  
Liniewo na czele ze swoimi naczelnikami.

 Dziękuję także całej Komisji Rolnictwa, Gospodarki Żywnościowej  i  Rozwoju  
Wsi, Gminy Liniewo z Panem Przewodniczącym Jurkiem Bałachowskim na czele, 
który jak prawdziwy  herkules  walczył o pomoc dla tego gospodarstwa. 

 Dziękuję wszystkim zaangażowanym bez wyjątku w tą akację naszym sołtysom i 
sołtyskom  na  czele  z  Jerzym  Czapiewskim,  Czesławem  Freitag,  Lechem  
Żakowskim  oraz innym nie wymienionym a mającym swój udział w tej akcji  
pomocy ze szczerego serca.

 Dziękuję także wszystkim Księżom  Proboszczom z naszej gminy szczególnie  z 
parafii  z  Liniewa  ks.  Grzegorzowi  Flisikowskiemu  oraz  ks.  Andrzejowi  Żur  z  
parafii w Wysinie.
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 Dziękuję  wszystkim radnym,  rolnikom oraz mieszkańcom tej gminy i nie tylko, 
za fantastyczne i szczere zaangażowanie w tą w akację pomocy żywnościowej w 
formie paszy treściwych oraz siana dla zwierząt.

    Wniosek z tego i morał jest taki, że aniołów mamy dużo w niebie, ale najwięcej
jest ich niedaleko a często koło nas.

 Nowy  sposób  dysponowania  podmiotami  odśnieżającymi  gminę  –  spotkanie  
po sesji,

 Podziękowania dla wszystkich osób szczególnie dla Komendanta Pana Wiesława 
Szarmacha,  Prezesa  Jurka  Bałachowskiego,  KGW,  Sołectwu  Wysin  za  
zorganizowania Dnia Strażaka w Wysinie,

 Chciałbym podziękować za organizację Mikołajek Gminnych przez nasz GOKSIR 
na czele z Panią Lucyną Piwowarczyk Dyrektor Domu Kultury za zorganizowanie 
tego fantastycznego wydarzenia a szczególnie oczekiwanego przez najmłodszych.

 Ze  swej  strony  dziękuje  wszystkich  osobom  prywatnym  i  publicznym,  
mieszkańcom  naszej  gminy,  strażakom,  rolnikom,  przedsiębiorcom  oraz  
wszystkim innym nie wymienionym z imienia i nazwiska, funkcji, godności czy  
piastowanego stanowiska  osobom prywatnym i funkcyjnym za to, że włączyli się 
w usuwanie skutków tego strasznego pożaru oraz pomocy materialnej w formie 
paszy, zboża czy siana dla zwierząt hodowlanym w tym gospodarstwie.

 Podziękowania  za  organizacje  wszystkich  spotkań  opłatkowych  seniorów  w  
Liniewie, Wysinie oraz Iłownicy za organizację spotkania Róż Różańcowych w  
Liniewie.

 Podziękowania za organizację spotkania opłatkowego w domu Środowiskowym –
Sprawni Inaczej w Lubieszynie,

 Podziękowania za organizację spotkania z mieszkańcami Garczyna w sprawie  
ewentualnego uruchomienia  fermy przemysłowej tuczu trzody chlewnej,

 Podziękowania  za  organizację  kolejnej  trzeciej  edycji  Liniewskiego  Jarmarku  
Smaku i Tradycji w Liniewie,

 Podziękowania  za  organizację  spotkań  opłatkowych  w  świetlicach  
socjoterapeutycznych na terenie całej gminy dla dyrektorów, opiekunów i Pani  
Ewy za to że zadbała o uczestników.

 Podziękowania za organizację spotkania opłatkowego i Jasełek w ZO Liniewo dla 
nauczycieli, opiekunów, dzieci oraz dyrektorów.

Wójt Gminy Liniewo złożył życzenia noworoczne.

Ad. 5
Ocena działalności placówek kultury.
(w załączeniu do protokołu)

Ad. 6
Interpelacje i wnioski radnych.

Wiesław Szarmach - odczytał podziękowania od Gminy Lipusz za okazaną pomoc w ob-
liczu skutków nawałnicy, jaka przeszła w nocy z 11 na 12 sierpnia.

Chciałbym jeszcze dopełnić wypowiedz Pana Wójta, to nie był tylko pożar w nocy
ale również też wichura i  nawałnica po ugaszeniu pożaru,  drugą akcją były usuwane
drzewa. O mało co nie doszło do tragedii,  jadąc na wysiński samochód scania spadła
duża gałąź. Na szczęście kierowca opanował samochód i zbiło się tylko lustro. 
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Chciałbym także podziękować jednostkom ościennych gmin Stara Kiszewa, Nowa
Karczma i Państwowej Straży Pożarnej z Kościerzyny. Możemy sobie życzyć na przyszły
rok jak najmniej takich zdarzeń jak nawałnice i pożary. 

Benedykt  Knitter  -  tak  jak  Pan Przewodniczący  wspomniał  o  nawałnicach wielkim
utrudnieniem dla nas jest w tej chwili wyjazd z Bukowego Pola. Wiatr urwał lustro które
jest na przeciwko drogi. Lustro leży na ziemi, chciałbym to zasygnalizować. Jest to wiel-
kim utrudnieniem, ponieważ na tym zakręcie nic nie ma widać. 

Wojciech Prądziński - chciałbym zwrócić taką uwagę na nasze drogi. Tymi drogami to
już jest teraz tragedia przejechać. Wiadomo, pogoda jest jaka jest, nie można tego wy-
równać ale czy nie można by chociaż w te najgorsze miejsca jakiegoś tłucznia, kruszywa
wsypać tak żeby chociaż powoli ale żeby dało się tymi drogami przejechać. Druga droga
to jest właśnie tutaj na Liniewo- Płachty ona też nie jest przejezdna. Od strony Płacht
część była utwardzona na górce zaczęły wybijać się głębokie dziury. Rolnicy twierdzą, że
te dziury powstały po wykonaniu kanalizacji, drenaże są przerwane i woda wybija. Na
tym świeżo utwardzonym terenie tez już zaczynają się wybijać dziury. 

Jeszcze jedna sprawa odnośnie drogi wojewódzkiej nr 224 do Nowej Karczmy nie
ma żadnego oznakowania tej drogi, żadnych pasów ani słupków kilometrowych we mgle
jechać tam to jest na prawdę tragedia. 

Ludwik Szparkowski - już od paru dni próbuję przeczytać coś z tego telebimu. Szkoda
pieniędzy było na montaż tego telebimu, ponieważ informacje na nim zawarte są nieczy-
telne. Ja bym proponował podłączyć go do eurosportu, bo to jedynie nadaje się do oglą-
dania jakichś transmisji sportowych albo żeby być poprawnym politycznie to tvp sport
podłączyć. Jakość tego telebimu pozostawia dużo do życzenia. Niech Pan, Panie Wójcie
spróbuje przeczytać jakąś informację która tam jest na tym zawarta. To jest po porostu
niemożliwe. Albo go wyłączyć albo go naprawić. 

Chciałem tu mówić też o tej drodze Liniewo-Płachty, chciałem potwierdzenia ja-
kiegoś z Pańskiej strony bo doszły do mnie takie wiadomości nieoficjalne że jest Pan
spokrewniony z tym inwestorem właśnie i podobno zostało zawarte jakieś porozumie-
nie odnośnie drogi pomiędzy inwestorem a urzędem gminy, że coś miał inwestor zrobić
bo to właśnie głównie ten ciężki sprzęt który do tej fabryki domów jeździ, niszczy tą dro-
gę. Już nie mówię o mieszkańcach Płacht którzy do kościoła czy rowerem czy pieszo to
naprawdę tam jest problem żeby przejść. 

Chciałbym po raz kolejny wrócić do odwodnienia ulicy Tęczowej Panie Wójcie, te-
raz w te święta jak te opady były, samochody tam do kościoła parkowały, przyjeżdżają
różni goście do Liniewa. Akurat wracając z kościoła słyszę taką dyskusję, rozmowę -No
co wy tu macie w tym Liniewie za rozlewisko, że tu przejść nawet jest problem - a ten
drugi gość był z Garczyna i mówi no to trzeba było nakłonić Pana Wójta żeby tu wybudo-
wał na tym osiedlu swój dom to byście mieli asfalt tak jak jest w Garczynie. 
Odwodnienie na ulicy Tęczowej to jest konieczność, jeżeli Pan tego nie rozumie to ja nie
wiem, nie wiem jak już do Pana mam przemawiać, tam w pierwszej kolejności jest to po-
trzebne. 
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Ad. 7
Przyjęcie Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Liniewo na lata 2018 – 2025:

a) stanowisko komisji Komunalnej i Budżetu:

Arkady Grabski Przewodniczący Komisji Komunalnej i Budżetu - po przeanalizowa-
niu na komisji Rady przedstawionych dokumentów i projektu uchwały oraz po zapozna-
niu się z opinią Regionalnej Izby Obrachunkowej komisja stwierdza, iż wszelkie wymogi
formalne zostały opracowane zgodnie z art. 226, 227 i 228 ustawy o finansach publicz-
nych. W projektowanej uchwale dług z tytułu kredytów i pożyczek na koniec 2017 roku
stanowi 904.670.00 zł planowanych dochodów, a na koniec 2018 roku dług z tytułu za-
ciągniętych pożyczek i kredytów wyniesie 4.761.850,00 zł co stanowi 20,84% planowa-
nych na  ten  rok  dochodów.  Spłaty  mieszczą  się  w dopuszczalnym  wskaźniku spłaty
zgodnie z przyjętym harmonogramem spłat. Z objaśnień do uchwały wynika, że plano-
wane dochody i wydatki oraz przychody i rozchody są realnie zaplanowane i nie stano-
wią zagrożenia w wykonaniu planowanych przedsięwzięć w roku 2018. 

b) stanowiska pozostałych komisji stałych Rady Gminy

Grzegorz Michnowski Przewodniczący Komisji Oświaty, Kultury, Zdrowia, Sportu i
Opieki Społecznej- komisja nie wnosi żadnych uwag i jest za przyjęciem uchwały.

Jerzy Bałachowski Przewodniczący Komisji Rolnej i Ochrony Środowiska -  myślę
że skład orzekający Regionalnej Izby Obrachunkowej w Gdańsku nie znalazł niepokoją-
cych zagrożeń co to prognozy finansowej, komisja rolna będzie głosować za prognozą fi-
nansową. 

Tadeusz Borkowski Przewodniczący Komisji Rewizyjnej - komisja jest za przyjęciem
Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Liniewo na lata 2018 – 2025.

c) dyskusja 

d) odczytanie opinii Regionalnej Izby Obrachunkowej
(opinia w załączeniu do protokołu)

e) głosowanie

Przewodniczący Rady Gminy Wiesław Szarmach zapytał Radnych kto jest za przy-
jęciem Wieloletniej Prognozy Finansowej na lata 2018 – 2025. 

Radni  15 głosami  „za”  przyjęli  Wieloletnią Prognozę  Finansową na lata 2018 –
2025. 

Ad. 8
Uchwalenie budżetu gminy na 2018 rok:

Wójt -  jeżeli chodzi o projekt budżetu to pozwólcie Państwo, że troszeczkę więcej po-
wiem o znaczeniu, co to jest budżet dla większej jasności. Jest okazja aby na ten temat
cokolwiek więcej powiedzieć. Budżet jest rocznym planem finansowym, obejmującym
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dochody i wydatki gminy oraz wskazującym źródła pokrycia niedoboru czyli deficytu
lub rozdysponowania ewentualnej nadwyżki oraz wolnych środków.

Obecnie każda jednostka samorządu terytorialnego w sensie gminy zobowiązana
jest  do  prowadzenia  gospodarki  finansowej  na  podstawie  własnego  budżetu.  Budżet
gminy to odpowiednio opracowany,  uchwalony i wykonywany roczny plan finansowy,
zgodny z prawem i obejmujący dochody wraz ze stosownymi przychodami oraz opisem
sposobu i źródeł sfinansowania ewentualnego deficytu. Z budżetem gminy związane są
także  wydatkami  na  finansowanie  zadań  własnych  oraz  zadania  zlecone  gminy
przekazane  przez  stronę  rządową.  Gospodarka  budżetowa  gminy  prowadzona  jest  w
sposób jawny i samodzielny. 

Prawną  definicję  podstawę  przygotowania,  realizacji  i  rozliczania  budżetu
jednostki samorządu terytorialnego zawiera się w ustawie o finansach publicznych z dnia
27 sierpnia 2009 r., jak również w ustawie o regionalnych izbach obrachunkowych  z dnia
7 października 1992 r. oraz w rozporządzeniu Ministra Finansów z dnia 2 marca 2010 r.
Te  akty  prawne  regulują  przyjęcie,  procedowanie  i  realizację  budżetu  gminy.  Budżet
gminy  jest  aktem  politycznym,  który  powstaje  w  wyniku  uzgodnień  kompromisu
pomiędzy  organem  wykonawczym  wójtem  a  organem  stanowiącym  radą  gminy
reprezentującym interesy mieszkańców.

W  strukturze  dochodów  i  wydatków  budżetowych  w  istocie  zawarty  jest
narzędziowy  i  organizacyjny  program  zarządzania  gminą.  Budżet  jest  narzędziem
zarządzania gminy.  Roczny plan finansowy ma charakter aktu politycznego, uzyskanego
kompromisu  organu  wykonawczego  i  stanowiącego  czyli  rad  gminy.  Dopiero  w
momencie,  gdy  zostanie  uchwalony  przez  organ  stanowiący  gminy,  uzyskuję  rangę
budżetu  publicznego.  Poszczególne  jednostki  samorządu  terytorialnego  prowadzą
niezależną i samodzielną gospodarkę finansową na podstawie budżetu, który uchwalony
został  na  dany  rok  kalendarzowy.  Właściwą  odpowiedzialność  za  prawidłowo
prowadzoną  gospodarkę  finansową  danej  jednostki  samorządu  terytorialnego  ponosi
tylko  i  wyłącznie  organ wykonawczy czyli  wójt,  burmistrz,  prezydent  oraz  marszałek
województwa.

Budżet gminy może być wykorzystywany nie tylko w sposób normatywny jako akt
prawa miejscowego, ale co bardzo istotne ma charakter narzędziowy jak efektywny spo-
sób zarządzania posiadanymi aktywami samorządu terytorialnego. Budżet taki powinien
zostać przygotowany na podstawie ścisłych procedur umożliwiających jednoczesne wią-
zanie celów i zadań. Ma on w takim razie służyć przede wszystkim racjonalizacji oraz
większej efektywności prowadzonej polityki budżetowej czyli wydatków publicznych. 

Budżet jest narzędziem umożliwiającym kierowanie działaniami jednostki samo-
rządu terytorialnego. Planowaniu, wykonywaniu i kontrolowaniu poszczególnych dzia-
łań oraz jednostek organizacyjnych czyli na przykład biblioteka,  GOPS, Samorządowy
Zakład  Budżetowy.  Kontrola  budżetu  zapobiega  więc  niewłaściwemu  wykorzystaniu
środków publicznych i tym samym gwarantuje realizacje przyjętych celów zatwierdzo-
nych w uchwale budżetowej. 

W budżecie uwzględnione są konsekwencje każdej decyzji podjętej przez organ
stanowiący i  wykonawczy.  Ponadto budżet jest  środkiem umożliwiającym rozliczanie
władz samorządowych z ich działalności oraz środkiem łączności z lokalną społeczno-
ścią. Z punktu widzenia zarządzania budżet jest bardzo ważnym narzędziem planowania
i  kontroli,  gdyż daje możliwość wpływania  na sposób gospodarowania  środkami pu-
blicznymi poprzez ustalanie priorytetów działania i sposobów ich realizacji. Prawidłowe
ustalenie założeń decyduje o jakości budżetu i dlatego właśnie ta faza prac jest najważ-
niejsza. Do problemu równoważenia budżetu przywiązuje się tak istotną wagę, że zasa-
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da równowagi budżetowej stanowi jedną z podstawowych zasad budżetowych. Równo-
waga budżetowa dochodów i wydatków odzwierciedla idealny stan wewnętrzny jakie-
goś założonego układu, pod wpływem działania różnych sił. Stan równowagi czyli do-
chody są równe wydatkom. 

Podczas wykonywania budżetu danej jednostki obowiązują  zasady gospodarki
budżetowej  - pobieranie, ustalenie oraz odprowadzanie dochodów budżetowych prze-
prowadza się na zasadach i w terminach wynikających z szczegółowych przepisów aktu-
alnego prawa, - właściwa realizacja przyjętych zadań następuje w terminach określo-
nych przepisami, - dokonywanie wydatków następować może tylko i wyłącznie w grani-
cach kwot określonych planem finansowym. Często tu jest problem, że mamy zaplano-
wane zadanie i tyle ile jest przyjęte w budżecie tyle można wydać. To co przyjmiemy za
chwilę jest to kalendarz wydarzeń, realizacji zadań na przyszły rok i nic tu więcej zrobić
nie można, budżet nie jest z gumy,- zlecanie zadań podmiotom wykonawczym powinno
następować na zasadzie postępowania przetargowego i wyboru najkorzystniejszej ofer-
ty zgodnie z prawem zamówień publicznych, - wydatki incydentalne, których obowiązek
zapłaty wynika z tytułów egzekucyjnych lub wyroków sądowych, mogą być dokonywane
bez względu na wcześniejsze plany i poziom zabezpieczonych środków finansowych za-
planowanych na ten cel.

System budżetowy jednostek samorządu terytorialnego jest elementem podsys-
temem większej całości, tworzącej w sumie system budżetowy w państwie. Jest to więc
system naczyń połączonych. Strumienie finansowe budżetu państwa zasilają budżety lo-
kalnych jednostek, chodzi o to, że dostajemy te subwencje, dotacje z budżetu z minister-
stwa i one zasilają nasz budżet. Zarządy jednostek samorządu terytorialnego, wydatku-
jąc środki finansowe na realizowane zadania, powinny zmierzać do zachowania równo-
wagi budżetowej. W ujęciu globalnym równowaga budżetowa, rozumiana jako równo-
waga dochodów i wydatków jednostek samorządu terytorialnego, nie występuje prawie
nigdy. Uzyskanie stosownej równowagi, czyli wzajemnego dopasowania się dochodów i
wydatków sprzyja pełnej, efektywnej i racjonalnej gospodarce budżetowej danej gminy.
Władze jednostek samorządu terytorialnego tylko w ograniczonym zakresie mogą decy-
dować o wielkościach ponoszonych przez jednostkę wydatków. Wójt ma pewne kompe-
tencje do małych przesunięć. Wielkość niektórych wydatków takich jak na przykład wy-
płaty świadczeń rodzinnych czy zwrotu podatku akcyzowego producentom rolnym, wy-
nika z uchwalonych przepisów wyższego rzędu i samorząd lokalny nie ma możliwości
ich ograniczenia lub zwiększenia. Inną kategorią sztywnych wydatków są wydatki ciągłe
raz podjęta decyzja o zwiększeniu wynagrodzeń zasadniczych dla pracowników lub o
budowie obiektu publicznego, którego utrzymanie będzie wymagało stałych wydatków,
powoduje skutki finansowe również dla przyszłych budżetów. Największą swobodę sa-
morządy mają w ustalaniu wielkości dotacji, wydatków na utrzymanie jednostek budże-
towych organizacyjnych szkół, Urzędu Gminy czy Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej
i wydatków majątkowych. Wydatki jednostek samorządu terytorialnego są odzwiercie-
dleniem wielu wyborów, których trzeba dokonywać przy ograniczonych zasobach finan-
sowych oraz wielu opcji politycznych, które miały wpływ na dokonane wybory. Podsta-
wowym kryterium wyboru wydatków jest  kryterium możliwości  dokonania wydatku
oraz poziom użyteczności publicznej. Wybory te oparte są na podstawowych celach poli-
tyki społecznej i gospodarczej. 

Jeszcze kilka słów o równowadze budżetowej. Prawidłowe gospodarowanie środ-
kami publicznymi, w tym gromadzenie dochodów i ich wydatkowanie, wymaga zacho-
wania określonych reguł. Reguły te mają na celu zachowanie dyscypliny finansów pu-
blicznych.  Naruszenie  tych zasad związane jest  z  odpowiednią  odpowiedzialnością  o
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szczególnym charakterze,  nie  można  wydać więcej  niż  jest  zaplanowane.   Zgodnie  z
orzecznictwem sądowym, postępowania w tych sprawach mają charakter szczególnego
postępowania administracyjnego, a rozstrzygnięcia zapadające w trybie decyzji admini-
stracyjnych.

To co powiedziałem, wspomniałem usposabia do tego by przejść do konkretnych
danych naszego budżetu przygotowanego na 2018 rok gdzie dochody Gminy na 2018
rok skalkulowano na kwotę 22.852.433,24 zł a wydatki gminy na  2018 rok skalkulowa-
no na kwotę 28.167.834,24 zł. 
Źródłem pokrycia niedoboru w budżecie na kwotę 5.315.671,00 zł będą kredyty, pożycz-
ki  i nadwyżka z lat ubiegłych.
Rozchodem w budżecie na kwotę 442.820 ,- zł będzie: - spłata kredytu zaciągnięta w
BGK na sfinansowanie deficytu budżetowego w 2010 roku w  kwocie  125.000,00 zł,
- spłata planowanego do zaciągnięcia kredytu na sfinansowanie deficytu budżetowego w
roku 2011 w kwocie  143.200,00 zł - spłata pożyczki zaciągniętej w NFOŚiGW w Warsza-
wie na sfinansowanie  ,,Wykonania przydomowych oczyszczalni ścieków na terenie gmi-
ny”  w kwocie 66.000,00 zł - spłata pożyczki  zaciągniętej w WFOŚiGW w Gdańsku na sfi-
nansowanie ,, Gospodarki śmieciowej w kwocie 60.000,00 zł - spłata pożyczki zaciągnię-
tej z WFOŚiGW w Gdańsku na dofinansowanie zadania : „Uporządkowanie gospodarki
ściekowej w miejscowości Deka” w kwocie 48.620,00zł. Nasz budżet musi przewidywać
spłatę wcześniejszych pożyczek i kredytów które zostały rozłożone na wiele lat do przo-
du. Trzeba mieć tego świadomość, coś jest wykonane nie znaczy, że zostało spłacone.  
Struktura planowanych dochodów na 2018 rok przedstawia się następująco dochody
majątkowe 683.492,00zł, dochody własne, podatki i opłaty w tym dochody z tytułu ko-
rzystania ze środowiska 10.000,00 zł, opłaty za wydawanie zezwoleń na sprzedaż alko-
holu  51.000,00zł,  udział  w  podatku  dochodowym  od  osób  fizycznych
1.786.987,00zł,  udział  w  podatku  dochodowym  od  osób  prawnych
16.000,00 zł, wpływy z usług 145.000,00zł, dotacje celowe na zadania z zakresu admini-
stracji rządowej 6.943.951,00zł, dotacje celowe  przekazane z budżetu państwa na  zada-
nia  własne  246.660,00zł,  dotacje  celowe  na  projekt  edukacyjny
390.316,24  zł,  subwencje  9.003.706,00zł  w  tym  I  część  wyrównawcza
3.000.795,00  zł  z  tego  część  podstawowa-2.135.937,00  zł  część  uzupełniająca-
864.858,00  zł,  II  część   równoważąca-229.823,00zł,   III   część  oświatowa
5.773.088,00zł.
Deficyt budżetu gminy w wysokości  5.315.401,00 zł zostanie pokryty przychodami po-
chodzącymi z zaciągniętych kredytów i pożyczek w kwocie 3.857.180,00zł oraz nadwyż-
ki z lat ubiegłych 1.458.221,00 zł
Ustala się przychody budżetu gminy w wysokości  5.758.221,00 zł oraz rozchody w wy-
sokości  442.820,00 zł. 
W budżecie tworzy się rezerwy: ogólną w wysokości 242.711,00zł oraz celową w wyso-
kości  207.289,00  zł  z  przeznaczeniem  na  zarządzanie  kryzysowe  w  kwocie
65.689,00zł, do dyspozycji sołectw 41.600,00 zł, na udział własny w projektach mięk-
kich 100.000,00zł.

W  związku z powyższym zwracam się do wysokiej rady o przyjęcie tego projektu bu-
dżetu na 2018r z nadzieją na wspólną odpowiedzialną jego realizację ku zadowoleniu i
oczekiwaniom naszych mieszkańców.
Niech będzie to kolejny dobry budżet  zrównoważonego rozwoju infrastruktury tech-
nicznej i społecznej naszej gminy.  
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Mając na uwadze, że  razem dla gminy możemy zrobić więcej, skuteczniej i efektywniej
w dużo krótszym czasie.

a) stanowisko komisji Komunalnej i Budżetu:

Arkady Grabski Przewodniczący Komisji Komunalnej i Budżetu - komisja na posie-
dzeniu w dniu 22.12.2017r. analizowała projekt uchwały budżetowej na 2018 rok. We-
dług  komisji  projekt  został  przygotowany  poprawnie.  Ustalone  dochody  bieżące  są
przedstawione w pełnej szczegółowości budżetowej i są wyższe od planowanych wydat-
ków bieżących. W projekcie ustalono wydatki majątkowe w wysokości 6.035.500,00 zł
co pozwala mieć nadzieję że postulaty mieszkańców będą spełnione. Zaplanowano za-
ciągnięcie  kredytów  w  kwocie  4.300.000,00  zł.  Deficyt  na  2018  rok  w  kwocie
5.315.401,00 zł będzie pokryty kredytem w kwocie 3.857.180,00 zł oraz nadwyżką z lat
ubiegłych w kwocie 1.458.221,00 zł. Według komisji tak przedstawione materiały po-
zwalają ocenić iż planowane zamierzenia są realne do wykonania. Ponadto komisja za-
poznała się z opinią Regionalnej Izby Obrachunkowej która projekt uchwały budżetowej
oceniła pozytywnie jak równie pozytywnie oceniła możliwość sfinansowania deficytu
budżetu na 2018 rok. 

b) stanowiska pozostałych komisji stałych Rady Gminy

Grzegorz Michnowski Przewodniczący Komisji Oświaty, Kultury, Zdrowia, Sportu i
Opieki Społecznej- komisja jest za przyjęciem budżetu.

Jerzy Bałachowski Przewodniczący Komisji Rolnej i Ochrony Środowiska - komisja
zapoznała się z projektem budżetu  na rok 2018. Jest to bardzo napięty budżet i komisja
obawia się, że będzie bardzo ciężko a dlaczego bo wiecie przedwyborcza gra każdy z
radnych swoje przedsięwzięcia chciał wstawić do tego budżetu. Wiecie jak się zachowu-
ją firmy przed wyborami nie odpuszczają, mamy już próbkę ze śmieciami. Później na
pewno to będzie jeszcze obradowane, także ja się bardzo obawiam ale mi się wydaje, że
daj Boże że nam się to uda i damy radę to osiągnąć przy współpracy całej rady, sołtysów,
pracowników. Komisja będzie głosować według własnego uznania. 

Tadeusz Borkowski Przewodniczący Komisji Rewizyjnej -  z uwagi na to, że jest to
budżet naszych możliwości komisja rewizyjna jest za przyjęciem tego budżetu.

c) dyskusja

Jerzy Bałachowski - mówiło się tu o drogach śródpolnych, że są w złym stanie. Mamy
bardzo dużo pieniążków jeżeli chodzi o drogi śródpolne.  Daj Boże, że nie będzie zimy i
trochę środków jeszcze zostanie bo na prawdę przyjrzeć trzeba się tym drogom śródpol-
nym. Nie ukrywam, że było takie nasze hasło, że te drogi raptownie i mocno poprawią w
naszej gminie. Aż tak to nam nie wyszło bo drogi są bardzo drogie a aura tak sprzyja, że
te drogie są w fatalnym stanie. Każdy jeździ gdzieś do pracy, każdy ma po dwa, trzy sa-
mochody na podwórku i każdy by chciał jak najlepiej przejechać. Może w tym roku uda
nam się poprawić ten stan dróg. Jeszcze bym miał taką małą prośbę czy te pieniążki na
przedszkole we Wysinie i w Głodowie też tam są wkomponowane w ten budżet bo na
komisji rozmawialiśmy, że tak a ja bym chciał jakieś potwierdzenie, że one tam się znaj-
dą. 
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Ludwik Szparkowski  -  gdyby w gminie  był  konkurs  na najlepszego piarowca to na
pewno mistrzem piaru został by Pan Wójt. 

Miałbym konkretnie pytanie odnośnie spraw budżetowych o ile procent wzrasta-
ją wydatki na administracje w 2018 roku.

Odnośnie inwestycji, komisja komunalna i budżetu analizowała łącznie z Wójtem
ten budżet i tu w rozdziale 01042 mamy wydatki inwestycyjne. Na jakie projekty będzie-
my aplikować o środki zewnętrzne w tych inwestycjach głównie drogowych. Jest też za-
pis, że na drogę w Sobączu, wszystko to jest tak bardzo ogólnie, chciałbym wiedzieć na
jaką drogę w Sobączu, jaki odcinek ma być robiony. Troszkę więcej konkretów. 

Podoba mi się jedna rzecz w tym budżecie, że jest kwota 109 tys na budowę chod-
ników przy drogach powiatowych. Wreszcie Pan zrozumiał, że trzeba też coś dać od sie-
bie żeby przy współpracy z powiatem wybudować chodnik. Sprawą niecierpiącą zwłoki
jest chodnik od Pana Gruszki w stronę Orla, w stronę tej drogi do Iłownicy. Już to sygna-
lizowałem, tam to pobocze jest tak wydeptane że ludzie boją się na tym zakręcie chodzić.
Tam aż się prosi żeby ten chodnik przedłużyć. 

Chciałbym jeszcze się dowiedzieć konkretnie Panie Wójcie, mamy tutaj przebudo-
wę dróg i chodników na terenie wsi Liniewo na ten przyszły rok planowane wydatki są
320 tys, jest tu wymieniona ulica Kasztanowa, Spokojna, Tęczowa, Wiśniowa, Topolowa,
Łąkowa, Szkolna. Chciałbym wiedzieć konkretnie Panie Wójcie jak wygląda zakres prac
na tych ulicach i co tam ma być robione, na jakich odcinkach bo jeszcze raz powtórzę
piar piarem ale konkrety powinny tez być umiejscowione. 

Mówiłem kiedyś poprzednio, że na promocję było przeznaczone 100 tys, już czę-
ściowo Pan Wójt na poprzedniej sesji odpowiedział na co to ma pójść. Nie wiem co jest
ważniejsze Panie Wójcie, tak prawdę powiedziawszy czy budowa parkingu na terenie
wsi Liniewo za 100 tys zł czy uporządkowanie już do końca tego nowego osiedla wszyst-
kich ulic które zostały wymienione. Jest to rozkładane na jakieś dwu, trzyletnie etapy.
Jest to troszkę bez sensu. 

Skarbnik Gminy - odnosząc się do słów Pana Ludwika, chciałabym wyjaśnić tak pokrót-
ce jeżeli chodzi o nasz budżet staraliśmy się go zaplanować tak żeby praktycznie wszyst-
kie prośby które zostały do nas skierowane zostały uwzględnione. Nieraz one są więk-
sze,  nieraz w mniejszym zakresie ale spowodowane tym żebyśmy mogli każdemu po-
móc, aby każde sołectwo coś w tym budżecie znalazło. Jeżeli chodzi o administrację, w
załączniku nr 4 do projektu budżetu jest rozdział 75023 jeżeli można zwrócić uwagę bu-
dżet na administrację w tym roku jest mniejszy niż był w roku poprzednim. W poprzed-
nim roku było 2.235.000,00 zł z tym, że było zaplanowane 110 tys na zakupy inwesty-
cyjne i 35 tys na wydatki inwestycyjne. Było to związane z zakupem agregatów i remon-
tem budynku urzędu gminy. Budżet na rok 2018 jest mniejszy, wynosi on 2.057.080,00
zł. Jeżeli chodzi o promocję są to środki które otrzymaliśmy już trzeci rok z rzędu od fun-
dacji PGNiG, są to środki celowe związane z podnoszeniem kultury w naszym środowi-
sku, sportem , rekreacją. Te pieniążki nie można przeznaczyć na inny cel niż są wskazane
przez darczyńcę. Jeżeli chodzi o drogi śródpolne ten rozdział 01042 są to właśnie drogi
śródpolne nie są to inne drogi jak drogi śródpolne. W kwocie 1.937.000,00 zł są zawarte
drogi które są na terenie wszystkich sołectw. Ile uda nam się zrealizować to pokaże ży-
cie, to pokażą przetargi my na to nie mamy wpływu. Jest zaplanowanych 14 odcinków,
mam nadzieję, że wszystkie będą zrealizowane. A ogólnie jeżeli chodzi o budżet mam na-
dzieję, że spełnia on Państwa oczekiwania, że wszystko co jest w nim zawarte będzie za-
dowalało każdego z was i mam nadzieję, że będziemy w stanie to realizować. Postaramy
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się aby było zgodnie  z przepisami i zgodnie z procedurami które też nam nieraz narzuca
Regionalna Izba Obrachunkowa. Proszę o przyjęcie budżetu.

Jeżeli chodzi o Pana Bałachowskiego, pytanie do projektu budżetu czy są zaplano-
wane pieniążki na prowadzenie przedszkoli. Jeżeli chodzi o budżet to zaplecze admini-
stracyjne,  obsługa  oraz  pomieszczenia  pieniążki  są  zaplanowane  w budżecie  tak  jak
przedstawiłam Panu na komisji. Ze strony finansowej raczej nie ma żadnych obaw. Pod-
jęcie uchwał które możemy mieć do końca lutego to już jest odrębna sprawa.

Wójt - dziękuję za wszelkie pytania, dyskusja jest potrzebna. Tylko szkoda że tej dysku-
sji nie był ze strony Pana Ludwika na komisji który tylko czeka na to by zrobić sobie po -
klask, publikę czy piar na sesji. Takie są fakty. Zastanawiając się, dochodzę z biegiem
czasu do coraz bardziej zasmucających wniosków. Powiem tak, przygotowany budżet w
pełni i jeszcze z nawiązką oddaje kompromis między lokalną społecznością, oczekiwa-
niami które są decydowane przed radnych, sołtysów, wszystkich mieszkańców, w dro-
dze konsultacji, rozmów, wniosków które do nas wpłynęły. W pełnym zakresie i szcze-
gółowości wszystko rozważyliśmy. Budżet zawiera szczegóły to znaczy nazwy poszcze-
gólnych zadań, zawiera wartości które są rozłożone często na kilka lat, jest to normalne
to nie jest żadne odkrycie, że Pan mówi że to jest rozłożone na kilka lat to jest normalna
rzecz, że się nie da zadania często wykonać w ciągu 1 roku bo to są miliony złotych. Re-
alizacja zadań własnych jest poukładana w perspektywie, w horyzoncie jakby kilku lat i
w każdym roku nie tylko realizujemy zadania ale również spłacamy kredyty, pożyczki
czyli zobowiązania z lat poprzednich. Tak jest to poukładane, być może, nie wiem damy
Panu radnemu też sposobność do spróbowania poukładania budżetu to zobaczy Pan
jaka to jest niełatwa sprawa żeby nad tym wszystkim zapanować. Jest program bestia
tam są ścisłe zasady granic zadłużenia, bilansowania budżetu i dopiero kiedy ten pro-
gram powie ok my możemy Państwu przedstawić, zaproponować projekt budżetu. Nas
kilka lub kilkanaście instytucji kontroluje zanim my cokolwiek Panu przedstawimy. Mi-
nisterstwo, Regionalna Izba Obrachunkowa, Urząd Wojewódzki, Urząd Kontroli Skarbo-
wej tylko niektóre tutaj wymieniłem. Ja nie będę tego budżetu, tej książki całej odczyty-
wać bo to nie miałoby najmniejszego sensu po to żeśmy przesyłali ten budżet żeby go
odczytać, po to były komisje problemowe Rady żeby dyskutować a dzisiaj to już jest tyl -
ko kwintesencja tego wszystkiego i prośba o przyjęcie budżetu. Być może Pan by nie
chciał żeby przyjęto ten budżet i skomplikować nam jeszcze realizacje to pewnie Panu
chodzi po głowie ale my do tego nie dopuścimy. Nie dopuścimy do tego aby Gmina Linie-
wo ucierpiała przez Pana widzimisię czy wybryki. 
  
Ludwik Szparkowski - Panie Wójcie, ja widzę, że Pan nie rozumie pewnych rzeczy. Py-
tanie o konkrety spotyka się właśnie z taką reakcją jak przed chwilą usłyszeliśmy. To
chyba troszkę Pana boli, natomiast dzielenie takich inwestycji drogowych na dwa, trzy
lata tak jak na przykład w tym budżecie zapisane jest dokończenie inwestycji na ulicy
Topolowej 80 tys przy nadwyżce budżetowej czy przy wolnych środkach prawie 1,5 mln
zł. Co na przykład stało na przeszkodzie żeby tą inwestycję na ulicy Topolowej zamknąć
w tym roku. Najwyżej nadwyżka budżetowa byłaby w granicach 1.400.000,00 zł a nie
1.480.000,00 zł. Takie dzielenie moim zdaniem jest nieracjonalne.

Wójt - Panie Ludwiku ja bym proponował żeby nie odlatywać, skupić się konkretnie na
tym budżecie, ponieważ realizacja budżetu to nie jest budżet na jedną ulicę, na jedną
miejscowość tylko budżet na całą gminę, na 22 miejscowości. Gdyby Pan o tym nie wie-
dział to Panu przypominam. Wszyscy oczekują, wszyscy chcą realizacji zamierzeń tego
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co obiecywaliśmy często w pewnych konsultacjach.  W poszczególnych miejscowościach
są różne potrzeby, my ze swej strony staramy się żeby ten rozwój był ciągły,  konse -
kwentny i racjonalny. Jest to to samo co było w latach poprzednich. Tak samo było to re-
alizowane. Ja już nie będę ciągnął tutaj tematu. Budżet jest przygotowany w sposób ra-
cjonalny, oszczędny, gospodarny, legalny i zwracam się do szanownej rady o przegłoso-
wanie tego budżetu.

d) odczytanie opinii Regionalnej Izby Obrachunkowej
(opinia w załączeniu do protokołu)

e) głosowanie

Przewodniczący Rady Gminy Wiesław Szarmach zapytał Radnych kto jest za przy-
jęciem budżetu gminy na 2018 rok. 

Radni 14 głosami „za” i 1 „wstrzymującym” przyjęli budżet gminy na 2018 rok.

Wójt - chciałbym serdecznie wysokiej radzie podziękować za racjonalne, mądre przyję-
cie budżetu Gminy Liniewo. Dziękuję bardzo. 

Ad. 9 
Podjęcie uchwał w sprawach.

a)  uchwalenia gminnego programu profilaktyki i rozwiązywania problemów alkoholo-
wych na 2018 rok;

Przewodniczący Rady Gminy zapytał radnych czy wnoszą jakieś uwagi do przed-
stawionego projektu uchwały. 

Wiceprzewodniczący Rady Gminy Sławomir Zabrocki odczytał uchwałę. 

Przewodniczący Rady Gminy Wiesław Szarmach zapytał radnych, kto jest za pod-
jęciem uchwały. 

Radni 14 głosami „za” i 1  „wstrzymującym” przyjęli uchwałę. 
(uchwała jako załącznik do protokołu)

b) uchwalenia Gminnego Programu Przeciwdziałania Narkomanii w Gminie Liniewo na
rok 2018 rok;

Przewodniczący Rady Gminy zapytał radnych czy wnoszą jakieś uwagi do przed-
stawionego projektu uchwały. 

Wiceprzewodniczący Rady Gminy Sławomir Zabrocki odczytał uchwałę. 

Przewodniczący Rady Gminy Wiesław Szarmach zapytał radnych, kto jest za pod-
jęciem uchwały. 

Radni 15 głosami „za” przyjęli uchwałę. 
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(uchwała jako załącznik do protokołu)

c) przyjęcia planów pracy Rady Gminy Liniewo, Komisji Rewizyjnej i pozostałych komi-
sji stałych Rady Gminy Liniewo na 2018 rok;

Przewodniczący Rady Gminy zapytał radnych czy wnoszą jakieś uwagi do przed-
stawionego projektu uchwały. 

Wiceprzewodniczący Rady Gminy Sławomir Zabrocki odczytał uchwałę. 

Przewodniczący Rady Gminy Wiesław Szarmach zapytał radnych, kto jest za pod-
jęciem uchwały. 

Radni 15 głosami „za” przyjęli uchwałę. 
(uchwała jako załącznik do protokołu)

d)  rocznego  planu  potrzeb  w zakresie  wykonywania  prac  społecznie  użytecznych  w
2018 roku, w tym w ramach Programu Aktywizacja i Integracja oraz Programu Specjal-
nego;

Przewodniczący Rady Gminy zapytał radnych czy wnoszą jakieś uwagi do przed-
stawionego projektu uchwały. 

Wiceprzewodniczący Rady Gminy Sławomir Zabrocki odczytał uchwałę. 

Przewodniczący Rady Gminy Wiesław Szarmach zapytał radnych, kto jest za pod-
jęciem uchwały. 

Radni 15 głosami „za” przyjęli uchwałę. 
(uchwała jako załącznik do protokołu)

e) rozpatrzenia skargi na działalność Wójta Gminy Liniewo; 

Przewodniczący Rady Gminy zapytał radnych czy wnoszą jakieś uwagi do przed-
stawionego projektu uchwały. 

Ludwik Szparkowski - oczekiwałem Panie Sekretarzu, że dostane ten protokół z posie-
dzenia komisji rewizyjnej gdzie będzie szczegółowo omówiona tego typu sprawa.

Tadeusz Borkowski - w tym czasie jak Pan Szparkowski pytał o protokół był on sporzą-
dzony na brudno, w tej chwili jest przygotowany.

Ludwik  Szparkowski  -  prosiłbym  o  odczytanie  tego  protokołu  dla  informacji  dla
wszystkich. 

Tadeusz  Borkowski  -  odczytał  protokół  z  posiedzenia  Komisji  Rewizyjnej  z  dnia
13.12.2017r.

Pan Gliszczyński chciałby aby to bardzo szybko wszystko według niego postępo-
wało. Wójt nie musi z pośpiechem postępować tak jak by wnioskodawca tego chciał i wi-
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działby to. Jeśli Wójt zachowując procedury czasowe mieści się w tym to jak najbardziej
pośpiechu tutaj nie ma. (protokół z posiedzenia w załączeniu)
Wiceprzewodniczący Rady Gminy Sławomir Zabrocki odczytał uchwałę. 

Przewodniczący Rady Gminy Wiesław Szarmach zapytał radnych, kto jest za pod-
jęciem uchwały. 

Radni 15 głosami „za” przyjęli uchwałę. 
(uchwała jako załącznik do protokołu)

f) wyrażenia zgody na nieodpłatne nabycie nieruchomości w miejscowości Wysin;

Przewodniczący Rady Gminy zapytał radnych czy wnoszą jakieś uwagi do przed-
stawionego projektu uchwały.

Jerzy Bałachowski - chciałem podziękować przede wszystkim, że ta uchwała weszła na
dzisiejsze obrady. Bardzo się cieszę bo dużo przykrości przez to przeszedłem i Pan Soł-
tys i pewnie Pan Wójt, Pan Przewodniczący. Hałas był przez trzy lata. Rada powiedziała
że żadnych dróg nie przejmuje, stało się dzisiaj, że tą drogę przejmujemy. Ja mam obawy
ponieważ bierzemy w środku od Pana Frączka, od Pana Pałkowskiego i po prostu Pan
Wensierski nie zgodził się, są jakieś procedury czy nie idziemy na wojnę z Panem We-
nsierskim. Może w dwóch słowach żeby tu zebrani sołtysi i rada wiedziała bo dyskuto-
waliśmy już na komisji ale ja się ciesze że to przejmujemy ale ten niesmak i co z Panem
Wensierskim będzie to też nie wiadomo. 

Sekretarz Gminy - chciałbym wyrazić zadowolenie ze stanowiska Pana przewodniczą-
cego komisji rolnej i ochrony środowiska, że ta uchwała została wprowadzona na obra-
dy sesji.  Sprawa wygląda w ten sposób, radni oczywiście o tym wiedzą na komisjach
było to przedyskutowane. Jesteśmy po rozmowie z Państwem Wensierskich w urzędzie
gminy w gabinecie Wójta jest spisany protokół. Państwo Wensierscy do końca stycznia
2018 maja podjąć stanowisko czy wyrażą zgodę na przekazanie tej drogi mienie gminy
odpłatnie czy nieodpłatnie.  Była również z nimi Pani mecenas która się tą sprawą zaj-
muje. Jesteśmy pełni optymizmu bo nawet była mowa o tym, że chcą przekazać nieod-
płatnie później po jakimś zawahaniu dopowiedzieli, że może jednak odpłatnie. Mam na-
dzieję że ten odcinek drogi zostanie przejęty na mienie gminne i wszystkie problemy się
rozwiążą. 
Wiceprzewodniczący Rady Gminy Sławomir Zabrocki odczytał uchwałę. 

Przewodniczący Rady Gminy Wiesław Szarmach zapytał radnych, kto jest za pod-
jęciem uchwały. 

Radni 15 głosami „za” przyjęli uchwałę. 
(uchwała jako załącznik do protokołu)

g) wyrażenia zgody na nieodpłatne nabycie nieruchomości w miejscowości Wysin;

Przewodniczący Rady Gminy zapytał radnych czy wnoszą jakieś uwagi do przed-
stawionego projektu uchwały. 
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Wiceprzewodniczący Rady Gminy Sławomir Zabrocki odczytał uchwałę. 

Przewodniczący Rady Gminy Wiesław Szarmach zapytał radnych, kto jest za pod-
jęciem uchwały. 

Radni 15 głosami „za” przyjęli uchwałę. 
(uchwała jako załącznik do protokołu)

h) wyrażenia zgody na nieodpłatne nabycie nieruchomości w miejscowości Głodowo;

Przewodniczący Rady Gminy zapytał radnych czy wnoszą jakieś uwagi do przed-
stawionego projektu uchwały. 

Adam Sosnowski -  w imieniu mieszkańców którzy mieszkają przy tej drodze i którzy
będą mieszkać bardzo serdecznie dziękuję, że uchwała  weszła pod obrady Rady Gminy.

Wiceprzewodniczący Rady Gminy Sławomir Zabrocki odczytał uchwałę. 

Przewodniczący Rady Gminy Wiesław Szarmach zapytał radnych, kto jest za pod-
jęciem uchwały. 

Radni 15 głosami „za” przyjęli uchwałę. 
(uchwała jako załącznik do protokołu)

i) wyboru metody ustalenia opłaty za gospodarowanie odpadami komunalnymi i stawki
tej opłaty

Przewodniczący Rady Gminy zapytał radnych czy wnoszą jakieś uwagi do przed-
stawionego projektu uchwały. 

Ludwik Szparkowski - myślę Panie Przewodniczący, że trzeba by było oddać głos Pani
Skarbnik tak ładnie nam na komisji uzasadniała celowość podjęcia, dla sołtysów to też
by było ważne. 

Krystian Breski - intencją podjęcia tej uchwały jest to co zaczyna się dziać w gospodar-
ce odpadami nie tylko na terenie naszej gminy ale na terenie gmin zarówno ościennych
jak i na terenie naszego całego kraju. Niestety stoimy przed dylematem wzrostu cen go-
spodarki odpadami wiąże się to z tym że wzrastają już od przyszłego roku w dość dra-
styczny sposób ceny za składowanie odpadów na składowiskach. W najbliższym roku
będzie to wzrost w stosunku do roku bazowego 20 zł do każdej tony oczywiście mówi-
my o tej podstawowej grupie odpadów w kolejnym roku 50 zł i w 2020 roku 170 zł do
każdej tony. Na dzień dzisiejszy koszt zagospodarowania transportu odbioru 1 tony od-
padów na terenie gminy Liniewo patrząc powiedzmy do listopada wynosi 633 zł. Jeśli
chcecie Państwo wiedzieć to na terenie związku jak byliśmy to była to cena w granicach
nawet do 800 zł. Widać to,  że wyszliśmy ze związku spowodowało obniżenie ceny łącz-
nej transport, zagospodarowanie dość istotny sposób, jednak to postępowanie które jest
prowadzone  obecnie  jest  to  4  postępowanie.  Już  widzimy,  że  nie  jesteśmy  w stanie
utrzymać tej ceny 633 zł, ta cena wzrośnie. W związku z tym musimy już podjąć jakieś
działania. To są takie pierwsze działania, na wyrost ponieważ nie znamy jeszcze osta-
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tecznej ceny jaka ona będzie. Musimy coś Państwu zaproponować żeby już od 1 stycznia
ta cena uległa zmianie. Na dzień dzisiejszy zaproponowaliśmy 2 zł do każdej grupy tej
którą wytypowaliśmy. Jeśli mówimy o odpadach zebranych selektywnie. Natomiast au-
tomatycznie 4zł do odpadów zbieranych nieselektywnie. Troszeczkę wyższa opłata bę-
dzie  dla  działek  niezamieszkałych  czyli  krótko  mówiąc  przedsiębiorców  tam  będzie
wyższy procent niż  u  działek zamieszkałych.  Jest  spowodowane tym, że do tej  pory
przedsiębiorcy płacili  8 zł za każde 120 litrów w przypadku segregacji doszliśmy do
wniosku że to jest troszeczkę cena zbyt niska. Chcielibyśmy żeby system się spinał ale
już możemy domniemywać ze istnieje duże prawdopodobieństwo, że ten system się nie
będzie spinał. Jeśli chodzi o przypis na ten rok to jest prawie 720 tys zł,  wydatki to jest
770 tys widać że to całkiem przyzwoicie wyglądał ten rok który był. Ten który będzie
tak w zasadzie będzie uzależniony od kolejnego postępowania.  Na początku stycznia
otworzymy  po  raz  4  oferty  i  będziemy  wiedzieli  jeśli  oczywiście  zawrzemy  umowę,
może będzie potrzebny kolejny przetarg. Wtedy tak na prawdę będziemy wiedzieli jak
system będzie się spinał do końca. 

Wójt - przy okazji warto zasygnalizować, że od nowego roku wchodzimy w te nowy sys-
tem gospodarki odpadami. Umowa się kończy, dlatego też robimy wszystko żeby dopro-
wadzić do finału postępowania. Jednak tak jak Państwo usłyszeli przed chwilą jesteśmy
na etapie 4 postępowania. Tak to się wszystko pokomplikowało że mam nadzieję, że w
tym 4 postępowaniu wyłonimy wykonawcę. Podmioty muszą konkurować, zejść z na-
szego punktu widzenia do jak najbardziej konkurencyjnej i korzystnej oferty dla budżetu
gminy. Ona zapewne będzie przerastać nasze możliwości finansowe dlatego też trzeba
będzie dołożyć. Ta regulacja która jest przygotowana w tej uchwale wynika z waloryza-
cji bo jak Państwo wiecie inflacja coroczna powoduje to, że ceny idą w górą. Płace realne
również. Wszyscy którzy pracują w tych zakładach dostają ze stopniem waloryzacji pod-
wyżki a tak samo na rynku. W związku z tym że my mamy stałe ceny trzeba je zwalory-
zować jeśli chodzi o gospodarkę odpadową o stopień inflacji powiedzmy z poprzednich
okresów po to żeby opłaty, ceny za wywóz utylizację i transport śmieci były odpowied-
nikiem siły nabywczej z poprzednich okresów czyli mniej więcej można powiedzieć że
mieszkańcy będą płacić tyle samo tylko nominalnie wartość wzrasta. Realnie w stosunku
do siły nabywczej będą płacić mniej więcej w koszyku dóbr konsumenckich tyle samo.
Jest to korekta, są pewne obawy i to będzie tak że będziemy musieli jeszcze dopłacić bo
to jest to że my robimy tą regulację to w żaden sposób nie pokrywa jeszcze pewnego nie-
doboru który wystąpi.  Z tym się trzeba liczyć, że śmieci będą drogie i to co powiedział
Pan kierownik Krystian Breski abyście Państwo sobie to zakodowali, że wyszło rozpo-
rządzenie ministra środowiska odnośnie opłaty środowiskowej które nakłada dodatko-
we obciążenia na ten cały system gospodarki odpadowej. W tym roku to jest 20 następ-
nie 50 a w następnym 2020 170 i w kolejnych jeszcze więcej.  Te opłaty w żaden sposób
nie wpływają na polepszenie selekcji,  nie  polepszają sytuacji  w kieszeni mieszkańca,
obywatela naszej gminy. Gdy był u nas poseł, trochę się zbulwersował tym co ja powie -
działem ale powiedziałem mu prawdę, że to rozporządzenie które zostało przez mini-
sterstwo podjęte będzie powodować to że gospodarka odpadami, że ceny za te opłaty
będą z roku na rok droższe. My nie będziemy mieli na to żadnego wpływu, dlatego jest
teraz ten okres tutaj dziękuję serdecznie Panu radnemu Edmundowi Troce który wal-
czył i bardzo dobrze bo walczymy o swoich mieszkańców tylko jaką my mamy siłę w
tym wszystkim. Na pewno musimy rozmawiać i prosić o  opamiętanie żeby te podwyżki
nie były tak drastyczne ponieważ to są pieniądze które idą do Urzędu Marszałkowskiego
a potem w 100 % idą do Warszawy. Kiedyś było tak, że były pewne opłaty środowisko -
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we ale część czy połowa wracała do gmin. Wtedy można był coś jeszcze w ramach ochro-
ny środowiska z tego zrobić. Teraz to jest tylko podwyżka. To usposabia do tego żeby
głośno o tym mówić, żeby w jakiś sposób uczulić te władze wyżej żeby zaczęły myśleć
naszymi kategoriami. Kategoriami tego, że ludzie zarabiają tyle co zarabiają a zarobki
nie rosną w tempie 30, 50 % rocznie.

Sławomir Zabrocki - na posiedzeniu naszej komisji uczuliliśmy Pana Wójta żeby uspo-
łecznić tą wiadomość, że to nie zawsze podwyżki zależą od gminy. Opłata ekologiczna
będzie nieunikniona, a mieszkańcom po prostu ciężko to wytłumaczyć. Prosiliśmy Pana
Wójta aby w jak najszerszy sposób uspołecznić, powiadomić społeczność lokalną jak to
działa.  

Wiceprzewodniczący Rady Gminy Sławomir Zabrocki odczytał uchwałę. 

Przewodniczący Rady Gminy Wiesław Szarmach zapytał radnych, kto jest za pod-
jęciem uchwały. 

Radni 15 głosami „za” przyjęli uchwałę. 
(uchwała jako załącznik do protokołu)

i) zmian w budżecie gminy;

Przewodniczący Rady Gminy zapytał radnych czy wnoszą jakieś uwagi do przed-
stawionego projektu uchwały. 

Wiceprzewodniczący Rady Gminy Sławomir Zabrocki odczytał uchwałę. 

Przewodniczący Rady Gminy Wiesław Szarmach zapytał radnych, kto jest za pod-
jęciem uchwały. 

Radni 15 głosami „za” przyjęli uchwałę. 
(uchwała jako załącznik do protokołu)

j) zmiany uchwały w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Liniewo na lata
2017 – 2023.

Przewodniczący Rady Gminy zapytał radnych czy wnoszą jakieś uwagi do przed-
stawionego projektu uchwały. 

Wiceprzewodniczący Rady Gminy Sławomir Zabrocki odczytał uchwałę. 

Przewodniczący Rady Gminy Wiesław Szarmach zapytał radnych, kto jest za pod-
jęciem uchwały. 

Radni 15 głosami „za” przyjęli uchwałę. 
(uchwała jako załącznik do protokołu)

Ad. 10
Odpowiedzi na interpelacje radnych.
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Wójt – interpelacja w sprawie lustra,  zgłosimy do Zarządu Dróg Powiatowych. 
Interpelacja w sprawie drogi wojewódzkiej 224 jest to naturalna kolej rzeczy, nie

było  warunków  pogodowych  by  te  pasy  pomalować  ciągłe  deszcze  obiecali,  to  jest
dopiero na wiosnę w ich planach. Przypominam, że Zarząd Dróg Wojewódzkich wydał
na  tą  drogę  ponad  1.400.000,00  zł  czyli  od  skrzyżowania  w  Nowej  Karczmie  do
skrzyżowania na Rogazy. Mogłoby być trochę dalej, też ubolewam nad tym ale co my
możemy zrobić jeżeli Zarząd nie jest w naszych rękach. 

Przejezdność drogi Liniewo-Płachty - tutaj poproszę Pana Kierownika Krystiana
Breskiego.

Interpelacja Radnego Ludwika Szparkowskiego odnośnie telebimu który został
zawieszony na elewacji  Urzędu Gminy.  Początek  to  są  testy,  my też  się  wszystkiego
uczymy.  Odbędzie  się  spotkanie  GOKSIRU  z  informatykiem,  opiekunem  będzie  Pan
Sekretarz.  Była   już  moja  uwaga  żeby  było  to  bardziej  czytelne,  informatyk  się
rozchorował i trochę to się przeciągnęło w czasie. Jest to już dawno w naszych planach,
myślę że w nowym roku nad tym zapanujemy żeby po tej fazie testów było to bardziej
czytelne dla mieszkańców.  

Droga Liniewo-Płachty - umów żadnych pisanych nie było, jeżeli chodzi o odcinek
od lokalizacji  gdzie  inwestor  kupił  działkę,  gdzie  zlokalizował  zakład do wyjazdu na
drogę wojewódzką to faktycznie inwestor po rozmowach,  uzgodnieniach dołożył,  dał
nam materiał. Proszę mi powiedzieć który przedsiębiorca, która firma daje materiał na
zrobienie drogi. Czy to ma być zarzut do czegokolwiek. Przedsiębiorca który lokalizuje
firmę, który zatrudnia dużą liczbę pracowników naszej gminy, tym bardziej że vistal jest
w upadłości czy to ma być zarzut. W tym sensie mam to odbierać, że my się dogadujemy,
rozmawiamy,  uzgadniamy pewny przebieg  zdarzeń,  faktycznie  chcemy wspomóc ten
zakład żeby mieli ten wyjazd w jedną czy drugą stronę plan jest taki żeby w przyszłym
roku  ułożyć  utwardzenie  taki  wyjazd  do  Liniewa  po  ty  żeby  ten  zakład  mógł
funkcjonować,  żeby się  rozwijał  a  szczególnie  w obszarze  strefy ekonomicznej  którą
udało nam się stworzyć należy wspomagać.  Jeżeli tam zatrudnione są osoby z naszej
gminy to te osoby utrzymują całe rodziny. W sytuacji kiedy w upadłości jest firma Vistal
jest to jedyne źródło utrzymania naszych mieszkańców i wielu rodzin. Znane mi są z
historii  podejścia  co  do  przedsiębiorców.  Nie  wiem z  czego  to  wynika  ale  trzeba  w
głowie sobie świadomość zresetować na nowo, przedsiębiorca to nie jest jakiś kret który
robi  nam  złą  robotę.  My  powinniśmy  przedsiębiorcę  nosić  na  rękach  bo  to  jest
chlebodawca wielu rodzin i osób z naszej gminy. Jeżeli by tego przedsiębiorcy nie było to
gdzie mieszkańcy musieliby jeździć, jak daleko. Chyba lepiej jest jeżeli następuje rozwój i
wzrost gospodarczy na terenie tej gminy kiedy przedsiębiorca przychodząc do tej gminy
musi kupić działkę. Kupując działkę akurat ten przedsiębiorca wpłacił na konto naszej
gminy, nie dostał działki za darmo, nie ma dzierżawy, nie ma użyczenia. Wpłacił ponad
300  tys  zł  do  budżetu  naszej  gminy.  Wzmocnił  również  dochody  gminy  które  my
mogliśmy przeznaczyć na funkcjonowanie, na naszą politykę budżetową. Dziwi mnie to,
że w ogóle przyszło komuś do głowy żeby w ten sposób sformułować to spostrzeżenie.
Wszystkie  ręce  powinny być położone na pokład żeby ściągać inwestorów,  zachęcać
żeby inwestowali w Gminie Liniewo ponieważ za chwilę może być taka sytuacja że może
to dotknąć naszych rodzin, dotknąć nas że będziemy poszukiwać pracy i takie właśnie
stanowiska, takie właśnie firmy są oknem na przyszłość. 

Odwodnienie  ulicy  Tęczowej  -  po  raz  kolejny  mogę  odpowiedzieć,  że  jest  to
wszystko  przewidziane  w  harmonogramie  działań.  Działamy  zgodnie  z  grafikiem
przyjętym dużo wcześniej zgodnie z naszymi możliwościami budżetowymi, finansowymi
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rozpisanymi  nawet  na  kilka  lat  już  do  przodu.  Jeżeli  chodzi  o  osiedla  w  tej  okolicy
Kasztanowej,  Tęczowej,  Wiśniowej  wszystko  przewidzieliśmy.  Wszystkie  będą  do
zrobienia, nawet mieliśmy delegację mieszkańców którzy przyszli nam podziękować za
to  że  zwiększyliśmy  zakres  naszych  działań.  Mieszkańcy  są  bardzo  zadowoleni.
Powtarzam jeszcze raz, jest to w naszym harmonogramie do roku 2020, nie wiem jaki
będzie  budżet  i  jak  to  będzie  wyglądało  w  kontekście  subwencji  dotacji  ze  strony
rządowej. 

Jeżeli chodzi o waloryzacje opłaty śmieciowej i tego co my doświadczamy jeżeli
chodzi  o  nowe  przepisy   w zakresie  gospodarki  odpadowej  a  szczególnie  tej  opłaty
środowiskowej  to  przygotujemy  wyciąg,  uproszczenie  z  tych  aktów  prawnych  dla
radnych, sołtysów. Od nas wszystkich będzie zależało żeby rozmawiać z mieszkańcami i
przedstawić im tą sytuację,  naświetlić  jak to wygląda.  Oczywiście ja będę rozmawiał,
ponieważ też mam dużo sposobności, możliwości, spotkań itd.  Od radnych, sołtysów,
gospodyń wiejskich, strażaków będzie zależało jak my to przedstawimy mieszkańcom. 

Krystian Breski -  droga między Płachtami a Liniewem - jeżeli rzeczywiście jest taka
sytuacja że zostały uszkodzone bądź przerwane drenaże to propozycja żeby Ci rolnicy,
mieszkańcy  którzy  są  zainteresowani  i  wiedzą  mniej  więcej  o  jaki  zakres  czy  jaki
element jest uszkodzony to po prostu niech się zgłoszą  w ten sposób będzie najprościej
aby  dać  informacje  do  nas.  My  przy  odbiorze  nie  stwierdziliśmy  że  coś  zostało
uszkodzone, wtedy był suchy rok, dzisiaj jest taki rok jaki jest i te drenarki, urządzenia
melioracyjne mają ograniczoną sprawność,  ograniczoną wydajność elementów, takich
sytuacji newralgicznych pojawia więcej. Nie jestem w stanie stwierdzić o jakie miejsce
chodzi, nie chcemy rozkopywać, szukać czy domyślać się. Jeżeli chodzi o tą drogę to ta
drogą jest jedna z dróg przewidzianą do utwardzenia,  oczywiście nie w całości,  jakiś
etap trzeba rozpocząć. Będziemy rozpoczynać od strony cpn-u.

Wojciech Prądziński  -  czy jest  jakaś  możliwość żeby na innych drogach na terenie
gminy, gdzie drogi są krótkie a ostre dziury żeby chociaż zrobić ją przejezdną i zasypać
dziury tłuczniem. Czy jest jakaś możliwość, nie na cała drogę chodzi tylko o głębokie
dziury. 

Wójt - ten rok jest wyjątkowo uciążliwy dla wszystkich, wiem że chciałoby się aby droga
była bardziej przejezdna tylko musimy mieć świadomość, że woda gromadzi się, zalega i
nie jest teraz czas aby wsypywać tłuczeń. To jest stracony materiał. Będziemy musieli się
trochę  przemęczyć  do  wiosny kiedy  to  się  osuszy.  Jeżeli  my  teraz  byśmy wydali  na
początku roku pieniądze to później na wiosnę nie będzie z czego remontować. Lepiej jest
remontować jak woda się wchłonie, wysuszy i wtedy ten skutek faktycznie się odczuje. 

Ad. 11
Wolne głosy i wnioski.

Adam  Sosnowski  -  jest  to  miesiąc  różnych  podsumowań,  chciałbym  przekazać  w
pierwszym  rzędzie  podziękowanie  od  Pana  Doktora  Arkadiusza  Błaszczyka  jest  to
ordynator hospicjum kościerskiego na ręce dyrektora szkoły podstawowej w Głodowie
Pana Marka Kiedrowicza za empatyczną akcje wspomagania hospicjum kościerskiego.
Jest  to  druga  w  naszym  powiecie  taka  akcja  gdzie  młodzież  szkolna  zbiera  środki
higieniczne  dla  hospicjum  które  znajduje  się  w  szpitalu  specjalistycznym  w
Kościerzynie. Być może ktoś powie, że oni mają swoje źródła finansowania jeśli chodzi o
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takie rzeczy ale myślę że taka postawa w szkole uczy empatii osób, dzieci jakby wdraża
już w młodym wieku empatię do osób niepełnosprawnych. W związku z tym że ściśle
współpracuję  ze  szpitalem a  zwłaszcza  z  hospicjum jestem dumny z  takiej  postawy,
dziękuję Panie Marku, życzę dalszych sukcesów na tej drodze. Wiem że to nie była jedna
akcja, potem spotkaliśmy się też z kolędnikami którzy ponownie zbierali pieniążki na
doposażenie. Nie muszę wszystkim tłumaczyć, że tam jest tych środków higienicznych
bardzo  wiele  potrzeba.  Również  chciałbym  podziękować  bardzo  serdecznie  Pani
Dyrektor GOPS Bożenie Wardyn za szybkie działanie, za dobrą współpracę w związku z
poprawieniem  życia  osób  niepełnosprawnych  i  potrzebujących  pomocy.  W  ramach
swoich kompetencji  za  reakcję  natychmiastową,  jeśli  ktoś  coś  takiego  zgłosi  to  Pani
Bożena zawsze staje na wysokości zadania. Życzyłbym sobie takiej współpracy i też w
przyszłości nie tylko jako radny bo to nie wiadomo czy się będzie czy nie ale też jako
pracownik  pomocy społecznej  w jakimś sensie.  Chciałbym jeszcze  podziękować Pani
Dyrektor Lucynie Piwowarczyk, za dobrą współpracę w tym roku, życzyć sobie takiej
współpracy w przyszłym roku. Niewiele osób może zrobić tak wiele a przede wszystkim
za dobrą współpracę ze środowiskami lokalnymi w zakresie kultury i sportu. 

Jerzy Bałachowski -  w sprawie pożaru, chciałbym powiedzieć tyle, że jest potrzebne
zboże i siano. 

W  imieniu  komisji  chciałbym  złożyć  na  ręce  Pana  Wójta  i  pracowników
wszystkiego najlepszego w nowym roku. 

Lech Żakowski - w imieniu naszej społeczności Lubieszyn chciałem Panu Krystianowi i
Panu Wójtowi podziękować za pięknie wyremontowana świetlicę. Dziękujemy bardzo. 

Brunon  Kupper  -  był  projekt  przejmowania  dróg  na  własność  gminy,  u  mnie  na
Chróstach też jest taka droga. Odkupili grunt na drogę i chcieli przekazać do gminy tą
drogę ale gmina nie przyjęła tej propozycji. Tam nie ma teraz ani kto naprawiać. Jest to
kwestia 500 m. Można by chyba tez tą drogę przejąć jako gminną. 

Wójt  - każda  sprawa  je  indywidualna.  Przejęcie  drogi  na  majątek  gminy  to  nie  jest
przejęcie worka pieniędzy.  To jest raczej wydanie worka pieniędzy,  trzeba mieć tego
świadomość . Każda sprawa jest indywidualna i albo dojrzewa do tego że jest przejęta
albo  nie  jest  przejęta.  Duży  opór  był  w  przejmowaniu  dróg  tak  samo  jak  Państwo
rozpatrywaliście dzisiaj skargę na moją działalność, protokół został odczytany na pewno
wyciągnęliście wnioski jak mocno staram się trzymać te sprawy w parterze po to żeby
nie  sprzyjać  spekulacjom  w  gminie.  Jeżeli  ktoś  na  jedną,  dwie  działki  do  czterech
występuje to w porządku nie ma problemu niech sobie buduje, sprzeda. Ale jeżeli to są
wnioski systematyczne dotyczą dziesięciu, dwudziestu, stu czy ponad stu działek to to
jest czysta spekulacja można powiedzieć na koszt przyszłości gminy bo trzeba zrobić
drogi, jeżeli się sprzeda będą przychodzić ludzie z Trójmiasta czy gdzieś  z Polski to będą
żądać zróbcie drogi, zróbcie wodociąg, kanalizację, zaśmiecą nie będą płacić dlatego są
te opory które ja stwarzam by nie narażać gminy na niezasadne wydatki w przyszłości.
Jest to ochrona naszej społeczności. 

Brunon Kupper - są to rolnicy którzy użytkują i płacą do gminy podatki. Ja uważam, że
jak tam się tą drogę przejęło to dlaczego w Chróstach nie można przejąć. 
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Przewodniczący Rady Gminy - Panie Sołtysie w tej chwili tego nie rozwiążemy, jest to
temat na inne spotkanie.

Mamy ostatnie dni starego roku, ostatnią sesję w tym roku, chciałbym w imieniu
własnym i całej Rady Gminy złożyć wszystkim Państwu ale i mieszkańcom naszej gminy
aby w przyszłym roku omijały nas anomalie pogodowe, nawałnice. Dużo między nami
jest  solidarności,  dobroci,  umiemy  nieść  pomoc  drugiemu  człowiekowi  tak  jak  przy
ostatnim pożarze dzisiaj wiele o tym mówiono. Takiej solidarności w przyszłym 2018
roku życzyłbym wszystkim Państwu i wszystkim mieszkańcom. By człowiek drugiemu
człowiekowi  był  przyjacielem  a  nie  wrogiem.  Życzę  Państwu  dużo  zdrowia  w
nadchodzącym roku.

Ad. 12
Zakończenie sesji.

Po wyczerpaniu porządku obrad sesję zakończono o godzinie 11.50

 
     Protokołowała                       Zatwierdzam
                                                                                                                                                 
     Marta Potulska                                                                   Wiesław Szarmach
                                                                                  Przewodniczący Rady Gminy 
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